
درباره برخی فعالیت های سیاسی دولت که ربطی به دیدگاه های رئیس جمهور ندارد

به شأن سیاسی رئیس جمهور رحم کنید
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»آقای رئیس جمهور در یک پاســـخ کلی گفتند همه ما در یک کشـــتی 
هستیم و اضافه کردند براندازان فرقی بین ما قائل نیستند.« این بخشی 
از روایت محسن هاشمی از جلسه سه ساعته دوشنبه شب رئیس جمهور 
با احزاب و گروه های سیاسی بود. در این جلسه تقریبا بیشتر نمایندگان 
احزاب و گروه های سیاســـی فعال در کشـــور حضور داشـــتند و انتقادها 
و نظـــرات خـــود را مطـــرح کردند. پای ثابت این جلســـه که حال وهوای 

انتخاباتی هم داشت مشارکت، ردصلاحیت ها و اقدامات هیات های 
اجرایـــی بود؛ موضوعاتی مهم که بیشـــتر از جانب طیف های مختلف 
اصلاح طلب مطرح شـــد و البته رئیســـی در فرصت نیم ســـاعته پاســـخ 
بـــه نظـــرات و انتقادها درباره ردصلاحیت هـــا گفت اصل بر صلاحیت 
است، مگر اینکه فردی براساس مستندات قانونی صلاحیتش رد شود. 
رئیس جمهور البته نقدی هم ناظر به رسانه ها و مطبوعات اصلاح طلبی 
درباره انتشار اقدامات و فعالیت های دولت مطرح کرد. از متن جلسه که 
یم، نشســـت احزاب با حضور رئیس جمهور حواشی نیز داشت،  بگذر

بـــرای مثـــال عدم دعوت از آذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات یکی 
از موضوعاتـــی بـــود که از جانب اصلاح طلبان با واکنش همراه شـــد. از 
طرف دیگر کنایه ای که دبیرکل جبهه پایداری درباره انتخابات 88 به 
بیعی و جواد  اصلاح طلبـــان وارد کـــرد با واکنش آنها همراه شـــد و علی ر
امـــام ازجمله افرادی بودند که نســـبت به اظهـــارات صادق محصولی 
واکنش نشان دادند، البته این بگومگو از جانب افراد حاضر در جلسه 
خیلی زود خاتمه پیدا کرد. نکته مهم و قابل توجه این بود که آیا می توان 
گفت این جلسه خروجی قابل توجهی خواهد داشت یا اساسا روی میزان 

مشارکت تاثیر خواهد گذاشت؟ امری که افراد حاضر در جلسه نظرات 
متفاوتی درباره آن داشتند. به همین منظور سراغ نمایندگان احزاب حاضر 
در جلسه رفتیم و نظرات آنها را جویا شدیم. با محسن هاشمی رئیس 
شورای مرکزی حزب کارگزاران، حمید رسایی مسئول کمیته انتخابات 
شـــریان، ابوالقاســـم جراره دبیرکل حزب شـــریان، مالک شریعتی دبیرکل 
جمعیت رهپویان انقلاب، محمدعلی وکیلی مدیرمسئول روزنامه ابتکار 
و نماینـــده اصلاح طلـــب مجلـــس دهـــم و جواد امام ســـخنگوی جبهه 

اصلاحات گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

کیدات مهم مقام معظم رهبری در همه ادوار دولت ها این بوده  است که از  از تا
حمایت جریان های سیاسی در انتخابات های مجلس شورای اسلامی دوری 
کنند و پیش از این نیز رهبری این تذکر را به دولت های پیشین داده بودند. 
کید کـــرده که در  ی ایـــن موضـــوع تا رئیس جمهـــور بارهـــا در ســـخنان خـــود رو
انتخابات مجلس اسفند 1402 حمایت دولت از همه احزاب سیاسی است و 
دولت هیچ کاندیدایی در انتخابات ندارد و از هیچ لیست پیشنهادی ندارد. 
در 13 آبان  امســـال رئیســـی در پایان ســـفر خود به کردستان در نشست خبری 
ی یک انتخابات مشارکتی،  به صراحت گفت: »دولت خود را موظف به برگزار
ی می داند« و در  با امنیت بالا و کاملا رقابتی به عنوان جلوه ای از مردم ســـالار

کید کـــرد: »به عنوان دولت هیچ کاندیدایـــی در انتخابات نخواهیم  ادامـــه تا
داشـــت و صرفا به دنبال ایجاد زمینه مشـــارکت گسترده تر و بالاتر همه مردم و 

گروه ها در انتخابات هستیم.«
حتی رئیسی در 11 دی ماه در نشست مشترک دولت با استانداران نیز دوباره 
کید کرد و گفت مجموعه دولت که قطعا این کلمه شـــامل  ی ایـــن گـــزاره تا رو
ی نیز می شود در انتخابات پیش رو نامزد یا لیست  همه کابینه و مشاوران و
انتخاباتی نخواهد داشت و از هیچ نامزد و لیستی حمایت نخواهد کرد و در 
انتخابـــات صرفـــا مجری و برگزار کننده خواهد بود و تلاش می کند انتخابات 

بی نقصی را برگزار کند.
کیدها به بی طرفی دولت در انتخابات ، دوشنبه  با وجود همه تکذیب ها و تا
11دی  در همایـــش »قلـــه نزدیک اســـت« که شـــریانی ها در مجموعه فرهنگی 
سرچشـــمه برگزار کردند، محمد حاج ابوالقاســـم مشـــاور رئیس جمهور در امور 

روحانیت با شرکت در این همایش گفت حامل »سلام« رئیس جمهور است! 
موضوعی که این سوال را به وجود آورد که مگر طبق گفته رئیس جمهور نباید 
ی صرفا در نقش برگزار کننده  یاســـت جمهور مجموعـــه دولت در انتخابات ر
ظاهـــر شـــود و شـــائبه حمایت از یـــک جریان خاص را از بین ببـــرد؟ از این رو 
پیشنهاد می شود حاج ابوالقاسم برای از بین بردن همه شائبه ها در جلسات 

همه احزاب سیاسی شرکت کنند و حامل سلام رئیس جمهور نیز باشند. 
اما رئیسی برای آنکه حرف هایش درخصوص حمایت از همه احزاب سیاسی 
کید نماند نیز چندســـاعت بعد از جلســـه شـــریانی ها در  در حد حرف و تا
همان روز 11دی نشستی با همه احزاب سیاسی کشور برگزار کرد تا چهره های 
ی صمیمانه دور هم جمع کند. عکس های  مختلـــف سیاســـی را در دیـــدار
منتشرشده در این نشست نیز به خوبی نشان دهنده عزم دولت برای حمایت 
از همه احزاب سیاســـی کشـــور است که در جلســـه  ای ولو تشریفاتی درکنار 

هـــم قـــرار گرفتند تا بتوانند به میزان مشـــارکت در انتخابـــات- که این روزها 
از مهم ترین دغدغه های کشـــور اســـت- کمک و همه مردم را به شـــرکت در 
انتخابـــات دعـــوت کنند. همچنین این دعوت نشـــان از تلاش های خوب 
دولت و شـــخص رئیســـی به عنوان مجری بی طرف و مســـتقل در انتخابات 

مجلس خواهد بود. 
به نظر می رسد با وجود همه تلاش هایی که رئیس جمهور برای رفع شبهه های 
، همچنان یکی از  انتخاباتی پیرامون دولت انجام می دهد و موضع صریح او
جریان های سیاسی فعالیت انتخاباتی خود را ذیل وزارت راه انجام می دهد 
و شخص وزیر هم مرزبندی مشخصی با این موضوع ندارد؛ موضوعی که در 
ی  افکار عمومی خلاف موضع رئیس جمهور برداشـــت می شـــود و به روند کار
دولـــت آســـیب می زنـــد. این توقـــع از همه وزیران دولت مـــی رود که حداقل به 

چهره رئیس دولت رحم کرده و این بدیهیات انتخاباتی را رعایت کنند. 

در جلسه جمعی از چهره های مطرح سیاسی از طیف های مختلف با رئیس جمهور همه حاضران بر انتخابات حداکثری و گشوده تاکید کردند

گفت وگو در میدان پاستور

حمید رسایی، مسئول کمیته انتخاباتی شریان در گفت  وگو با »فرهیختگان«:
اصلاح طلبان برای گرفتن سهم بیشتر از کیک انتخابات اعتراض می کنند

یکی از مهم ترین حواشی جلسه رئیسی با نمایندگان احزاب دعوا بر سر تعیین مقصران فتنه 88 به 
عنوان عامل کاهش مشارکت بود. حمید رسایی، عضو سابق جبهه پایداری و از موسسان حزب 
جدید التاسیس شریان در گفت و گو با »فرهیختگان« ضمن اشاره به ماجرای این حاشیه مهم ترین 
دلیل کاهش مشـــارکت را تخریب چهره نظام و رفتارهای اشـــرافی و غیر مردمی مســـئولان می داند. 

مشروح این گفت و گو را در ادامه می خوانید. 

اصلاح طلبان به جای قانون سهم خواهی می کردند
رســـایی محتوای جلســـه با رئیس جمهور را اینگونه توضیح داد: »جلســـه ی خوبی بود مثل همه جلســـات 
قبلی که معمولا آقایان می آیند و حرف هایشان را می زنند. اصلاح طلبان ناراضی و ناراحت بودند از اینکه 
چرا حاکمیت به آنها سهم بیشتری در تائید صلاحیت ها نمی دهد. از این طرف دوستان اصولگرا پاسخ 
می دانند که باید طبق قانون عمل شود. چیزی که خیلی عجیب  بود این بود که هیچ کس از آنها بر اجرای 
قانون تاکید نمی کرد و اعتراض شان صرفا این بود که چرا سهم شان از کیک بیشتر است. درحالی که مثل 
یک لیگ فوتبال که چند تیم در آن رقابت می کنند اگر برخی قواعد بازی را رعایت نکنند به صورت طبیعی 
دچار محدودیت هایی می شوند. حتی ممکن است بازیکنانی که به قواعد پایبند نیستند از زمین اخراج 
شوند. کسی حق ندارد اعتراض کند که چرا از تیم مقابل بازیکنی اخراج نشده است. با توجه به اینکه ما در 
ایام 9 دی بودیم برخی به حوادث 88 نیز اشاره کردند که این هم مورد ناراحتی برخی از حاضران قرار گرفت 
که این هم طبیعی بود. چون وقتی این موارد یادآوری می شود قاعدتا افرادی که تقصیر داشتند نقش شان 
یادآوری می شود. البته اسمش را نمی شود دعوا گذاشت. اما یک بگو مگویی شکل گرفت که حاضران با 

ذکر صلوات ختمش کردند. این دعوا هم خیلی نبود و جزء حاشیه  ها محسوب می شود.«

اگر مشارکت در انتخابات سال جاری بیشتر از سال 98 نباشد کمتر نخواهد بود
نماینده مجلس هشتم و نهم در ادامه در مورد واکنش رئیس جمهور به حواشی به وجود آمده خاطر نشان کرد: 
»آقای رئیسی در این جور موارد ورود نمی کند. صحبت ایشان بعدا توسط نهاد ریاست جمهوری منتشر شد. 

ایشان ضمن رعایت برخی اصول بر قانونگرایی تاکید داشتند.« 
عضو سابق جبهه پایداری در ادامه کنار بودن و تلاش برای حل مشکلات آنها را مهم ترین عامل افزایش 
مشارکت عنوان کرد و در مورد محتوای صحبت خودش در جلسه با رئیس جمهور گفت: »خود من هم 
در این جلسه به دو موضوع اشاره کردم. مدیریت نظام باعث شده کار به جایی برسد برخی که روزی 
جمهوری اسلامی را متهم می کردند به عدم امانت داری و حفاظت از رای مردم امروز اصطلاحا زنبیل 
گذاشته اند و برخی نیز یادشان رفته زنبیل شان را بیاورند و مطالبه شان این است که وقت بیشتری برای 
ثبت نام گذاشـــته شـــود. آقای مجید انصاری درخواســـتش این بود که با یک دو فوریت مجددا ثبت نام 
انتخابات شروع شود که این درخواست کاملا مضحک و بی منطق است. علاوه بر این تاکید کردم که 
افزایش مشارکت محصول یک فرآیند چندماهه نیست و نیاز به یک فرآیند مستمر دارد. دولت نقش دارد، 
قوه قضائیه و مجلس هم نقش دارند. با کار و تلاش و رسیدگی به مردم میزان مشارکت هم افزایش پیدا 
می کند. فکر می کنم تنها کسی که برخلاف حرف بقیه در جلسه تاکید کرد که اگر مشارکت در انتخابات 
سال جاری بیشتر از سال 98 نباشد کمتر نخواهد بود، من بودم. من این را به این دلیل گفتم که در سال 
98 وقتی مردم گرفتار سیل بودند باید در قشم و توچال دنبال رئیس جمهوری می گشتند که یک سال و 
نیم از دفترش هم بیرون نیامده بود. به طور کلی جنس دولت از جنس مردم نبود. من در جلسه خطاب 
به آقای رئیسی نیز گفتم که من ایشان را هم بدون عیب و ایراد نمی دانم. انتقاداتم را هم علنی گفته ام 
ولی بالاخره جنسش از جنس مردم است. کنار مردم و پای کار مردم است. دارد می دود و تلاش می کند، 
مردم هم این را احساس می کنند. خب این حتما تاثیر می گذارد. البته اگر یک سری مشکلات معیشتی 

و اقتصادی هم بهبود پیدا کند حتما مشارکت خیلی بیشتر از این است.«

اتفاقات مجلس ششم و دهم باعث
کاهش مشارکت در انتخابات های بعدی شد

یان بـا اشـاره بـه انتخابـات مجلـس هفتـم و یازدهـم میـزان مشـارکت در  عضـو شـورای مرکـزی شـر
کـرد و در  کمتریـن میـزان مشـارکت در انتخابات هـای مجلـس توصیـف  ایـن دو انتخابـات را 

کـه در اولیـن انتخابـات مجلـس  کـردم  کیـد  گفـت: »مـن در جلسـه بـا رئیس جمهـور تا این بـاره 
هـم میـزان مشـارکت 52 درصـد بـوده اسـت. انتخاباتـی کـه در زمانـی برگـزار شـد کـه اول انقـلاب 
بـوده اسـت، شـور انقلابـی بـوده، مشـکلات تاثیـر اجتماعـی کمـی داشـته و مـردم مملـو از امیـد 
بوده اند. اصلاح طلبان هم ادعا می کنند در آن ردصلاحیت نداشتیم. کمترین میزان مشارکت 
کـه بعـد از دوره پرحاشـیه مجلـس ششـم برگـزار شـد. میـزان  بـرای مجلـس دهـم و هفتـم اسـت 
کـه اتفاقـا سیاسـت زدگی ها،  51 درصـد شـد. ایـن نشـان می دهـد  مشـارکت در ایـن مجلـس 
کاهـش  تنش هـا و پنجـه کشـیدن بـه چهـره نظـام سـبب ناامیـدی مـردم می شـود و مشـارکت را 
کـم بـوده و مطالبـات مـردم پیگیـری شـده مشـارکت بهبـود پیـدا  می دهـد. هرکجـا هـم عقلـی حا
کـرده اسـت. مـا دوبـار در انتخابـات مجلـس نسـبت بـه سـیر طبیعـی مشـارکت کاهـش شـدید را 
کـه در هـردو  شـاهد بوده ایـم. یـک بـار بعـد از مجلـس ششـم، یـک بـار هـم بعـد از مجلـس دهـم 
آنهـا اصلاح طلبـان بـه قـول خودشـان مجلـس را قـرق کـرده بودنـد. در انتخابـات مجلـس هفتـم 
میـزان مشـارکت از 67 درصـد بـه 51 درصـد رسـید. در مجلـس دهـم هـم میـزان مشـارکت از 61 

درصـد بـه 42 درصـد رسـید.«

رد صلاحیت ها کمترین تاثیر را در کاهش مشـارکت دارد
ی مسـئولان کـه در کاهـش مشـارکت تاثیـر دارد  حمیـد رسـایی در پایـان برخـی از مصادیـق رفتـار
را این گونـه برشـمرد: »اصلاح طلبـان همـواره از رد صلاحیـت گلایـه می کننـد و نبایـد ایـن امـر را 
کـه کمتریـن نقـش در مشـارکت را ایـن امـر دارد.  کـردم  کیـد  بهانـه قـرار دهنـد. مـن در جلسـه تا
بیشـترین نقـش در کاهـش مشـارکت را سـبک زندگـی مـردم دارد. سـکونت فرزنـدان مسـئولان در 
ی ها،  ی، رانت خور ، دور دور کردن فرزندان مسـئولان با ماشـین های میلیارد دلار خارج از کشـور
یتـی غیـر مـردم  تبعیـض، سـکونت ها در مناطـق خـوش آب و هـوا، فاصلـه طبقاتـی، سـبک مدیر
ی و زد و بندهـای محفلـی بیـش از  کارآمـدی کـه برخـی از مسـئولان دارنـد و بانـد بـاز و تـوام بـا نا

هرچیـز دیگـری در کاهـش مشـارکت اثـر دارد نـه بحـث رد صلاحیت هـا.«

جواد امام، سخنگوی جبهه اصلاحات در گفت وگو با »فرهیختگان«:
رئیس جبهه اصلاحات به جلسه رئیس جمهور دعوت نشده بود

جواد امام، سخنگوی جبهه اصلاحات یکی از میهمانان حاضر در جلسه رئیس جمهور با احزاب 
بود. امام گریزی به حواشی شکل گرفته در جلسه زد و از لزوم افزایش مشارکت در انتخابات پیش رو 

گفت. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

صندوق رای به شرط نقش آفرینی مردم تحول آفرین است
وی ابتدا درباره اینکه می توان گفت، جلسه خروجی قابل توجهی داشت یا خیر توضیح داد: »این جلسه 
نمی توانست خروجی قابل توجهی داشته باشد، چون در واقع جلسه به نقد طرفین انجامید تا اینکه ما به 
دنبال پذیرش واقعیت ها و اتخاذ راهکارهایی باشیم. البته لازم است خروجی مدنظر در نظر مردم هویدا 
شـود و آنچـه مسـلم اسـت ایـن اسـت کـه بـه هرحـال مـا هیـچ عکس العملـی بعـد از صحبت هـای رهبـری 
نداشتیم که بخواهد وضع را تغییر دهد و جامعه هم نسبت به آن تصمیمی که گرفته و خروجی که در دو 
انتخابات گذشته شاهد بودیم تجدید نظر کند. علی القاعده تا زمانی که حاکمیت و دستگاه های مسئول 
تجدید نظر نکردند نباید انتظار داشته باشیم که مردم تجدید نظر بکنند. باید اول خودمان شروع کنیم، 
رفتارمان را اصلاح کنیم و قوانینی که منجر به این وضعیت شده و رفتارهایی که منجر به این واکنش ها 
در جامعه شـده اسـت را اصلاح کنیم. در درجه بعد باید از مردم انتظار داشـته باشـیم، من در عرایضم هم 
گفتـم کـه صحبت هـای رهبـری بـرای برگـزاری یـک انتخابـات مشـارکتی، پرشـور و رقابتـی کـه شـاهد حضـور 
همه سـلایق و نمایندگان جریان های سیاسـی باشـیم، درواقع وظیفه مردم نیسـت که این لوازم و بسـتر را 
فراهم کنند، این وظیفه حاکمیت و دولتمردان و مجلس اسـت. ما این اقدامات را انجام ندادیم، به قول 

معروف »گل بود به سـبزه نیز آراسـته شـد.« ما اعتراض می کردیم که کاندیداها یا صلاحیت دارند یا ندارد، 
این احراز صلاحیت چه چیزی است که شورای نگهبان با تمسک به این کلی از فرصت ها را از بین برده 
اسـت. در ایـن دوره مـا شـاهد بودیـم کـه هیات هـای اجرایـی هـم ایـن کار را کردنـد. مـا بایـد خودمـان ابتـدا آن 
چیزی که لازم است را انجام بدهیم بعد مردم را به مشارکت پرشور تشویق کنیم و از جریانات سیاسی هم 
انتظار داشـته باشـیم که مردم را تشـویق کنند و اینکه صندوق رای، در یک نظام جمهوری قطعا می تواند 

منشـأ تحول و تغییر باشـد شـکی نیسـت ولی به شـرط اینکه مردم در آن نقش آفرین باشـند.«

صادق محصولی جلسه را به هم ریخت
جواد امام در ادامه به بگو ومگویی که با صادق محصولی، دبیرکل جبهه پایداری در جلسه داشت اشاره 
کرد و گفت: »برای مثال آقای محصولی را دعوت کرده بودند. بالاخره ایشان عضو یک تشکیلات سیاسی 
هسـتند و حضورشـان هم محترم اسـت ولی گزارشـات خلاف واقعی را اعلام کرد که باعث شـد، جلسـه را 
بـه هـم بریـزد. مـن در واقـع به عنـوان کسـی کـه ناظـر عینـی بـودم و در انتخابـات 88حضـور داشـتم بـه خاطـر 
دارم که پایان انتخابات ساعت 10توسط فرمانداری اعلام شد، ایشان در جلسه اعلام کرد که پایان جلسه 
ساعت یک بعد از نیمه شب برگزار شد. ایشان ساعت انتخابات را نمی دانست، من عرض کردم خلاف 
نگوییـد، دروغ نگوییـد، ایـن گزارشـی کـه اعـلام می کنیـد، دروغ اسـت. مـن به عنـوان نماینـده آقای موسـوی از 
صبح جمعه در فرمانداری حضور داشتم. تا روز بعد، یک رای، یک صندوق، شمارش و صورتجلسه نشده 
بود. چرا چیزی را گوشـه و کنار می زنید که خودتان هم نمی توانید پاسـخگوی آن باشـید. ایشـان جلسـه را 

به هم ریخت. اگر قرار بود جلسه منشأ اثر باشد و حتی جریانات سیاسی بتوانند با مردم گفت وگو کنند 
و اثری داشته باشند، باید خیلی زودتر از اینها تشکیل جلسه می شد.«

صحبت های رئیس جمهور جدی و صریح بود
سخنگوی جبهه اصلاحات معتقد بود، صحبت های رئیس جمهور صریح و جدی بود و در ادامه توضیح 
داد: »البته به نظر می رسد رئیس جمهور در مطالب خودش صحبت جدی را که دهه ها خاستگاه مردم 
و جریانات سیاسی بوده است که شورای نگهبان، برخلاف آن عمل می کرده است به صراحت اعلام کرد 
که اصل بر صلاحیت است، مگر اینکه کسی براساس قوانین و مستندات قانونی توسط مراجع رسمی 
ردصلاحیت بشود. اگر قرار بود که این اتفاق بیفتد باید قبل از انتخابات رخ می داد نه اینکه نماینده شورای 
نگهبان همزمان با پیش ثبت نام اعلام کند که افراد بدانند که چیزی تغییر نکرده و آنهایی که در دوره های 
قبل رد شده اند، این دوره هم رد می شوند. این تشویق بوده است؟ در دوره های قبل به رفتار شورای نگهبان 
اعتراض کردند، شورای نگهبان گفته وظیفه اش مشارکت نیست، افزایش مشارکت ارتباطی به ما ندارد، مگر 
می شود کسی به عمل و نتیجه عمل خودش بی توجه باشد، آن هم در حرکتی که در برگیرنده یک جامعه، 
یک جریان و یک کشور است. شما برای انتخاباتی تلاش می کنید که حق مردم است اگر حق مردم را سلب 
کردید طبیعی است که مردم شرکت نمی کنند، پس حق الناسی که رهبری گفت کجاست؟ یکی از اشکالات 
جلسه این بود که رئیس جبهه اصلاحات در جلسه دعوت نشده بود. از من به عنوان دبیرکل مجمع ایثارگران 

دعوت شده بود. ما انتظار داریم با این رفتارها مشارکت حداکثری شکل بگیرد؟«

ابوالقاسم جراره، دبیرکل حزب شریان در گفت وگو با »فرهیختگان«:
این نشست دل ها را به هم نزدیک می کند

از ابوالقاســـم جـــراره، دبیـــرکل حـــزب شـــریان نیـــز دربـــاره آنچـــه در جلســـه گذشـــت پرســـیدم. او معتقـــد 
ی  بـــود کـــه همیـــن تضـــارب آرا و مطـــرح کـــردن نظـــرات، نتیایـــج مثبتـــی بـــه همـــراه دارد و گفـــت: »ایـــن کار
کـــه از جانـــب رئیس جمهـــور انجـــام شـــد، قاعدتـــا کار بســـیار ارزشـــمندی اســـت. بـــه ایـــن جهـــت کـــه هـــم 
تبـــادل نظـــر شـــکل می گیـــرد و احـــزاب و گروه هـــای سیاســـی و افـــراد شـــاخص سیاســـی، حرف هایشـــان 
را می زننـــد. قطعـــا هـــدف آقـــای رئیس جمهـــور از ایـــن جلســـات تضـــارب آراســـت و اینکـــه در بـــاب 
مشـــارکت هـــم اثر گـــذار باشـــد. یعنـــی یـــک همدلـــی در بـــاب مشـــارکت شـــکل بگیـــرد، همان طـــور 

کـــه حضـــرت آقـــا در اول ســـال آن را مطـــرح کردنـــد. ایـــن قطعـــا می توانـــد خیلـــی موثـــر باشـــد. ازجملـــه 
یـــان اصلاح طلـــب و افـــراد حاضـــر در جلســـه ناظـــر  موضوعاتـــی کـــه بیشـــتر مطـــرح شـــد، نارضایتـــی  جر
بـــه موضوعـــات اقتصـــادی و غالبـــا حـــول محـــور تاییـــد صلاحیت هـــا و اینهـــا بـــود. البتـــه حاشـــیه هایی 
ـــه ســـال  ـــوط ب ـــود کـــه مرب ـــان رســـیده اســـت. موضوعاتـــی ب ـــه گوش ت ـــد و ب ـــود کـــه قطعـــا دیدی در جلســـه ب
88 اســـت.« جـــراره در پاســـخ بـــه اینکـــه ایـــن نشســـت خروجـــی قابـــل توجهـــی نیـــز داشـــت گفـــت: »در 
همـــه نشســـت هایی کـــه در آن درددل هـــا و نگرانی هـــا گفتـــه شـــود، حداقلـــش ایـــن اســـت کـــه نـــکات، 

ــد و  ــدا کنـ ــکاس پیـ ــانه ها انعـ ــات در رسـ ــه موضوعـ ــای اینکـ ــه جـ ــود. بـ ــرح می شـ ــفاف مطـ ــی شـ خیلـ
ســـیاه نمایی باشـــد یـــا نقـــاط مثبـــت دیـــده نشـــود، مســـائل بـــا مســـئول ارشـــد اجرایـــی کشـــور مطـــرح 
می شـــود، دیدگاه هـــا شـــنیده می شـــود و ایشـــان هـــم پاســـخ مطالـــب را بـــا تلاش هایـــی کـــه دولـــت 
ــا را کـــم کنـــد، بیـــان  انجـــام می دهـــد تـــا مســـائل و مشـــکلات اقتصـــادی را کاهـــش دهـــد و نگرانی هـ
ـــه هـــم نزدیـــک شـــود،  ـــر باشـــد، دل هـــا ب ـــر و خی ـــد از ایـــن منظـــر منشـــأ اث ـــد. ایـــن نشســـت می توان می کن

مشـــکلات شـــنیده شـــود و اشـــکالات مرتفـــع شـــود، قطعـــا اینهـــا اثر گـــذار اســـت.«

محسن هاشمی، رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی در گفت وگو با »فرهیختگان«:
جلسه ای که ۲ سانت قلوب را به هم نزدیک تر کرد

حواشــی جلســه احــزاب بــا رئیس جمهــور بیــش از همــه دامــن محســن هاشــمی، رئیــس 
شــورای مرکــزی حــزب کارگــزاران را گرفــت. اظهــارات او در ایــن جلســه توســط چندیــن نفــر 
بــا واکنــش مواجــه شــد. صــادق محصولــی کــه بــا طــرح موضــوع فتنــه 88 زمینــه جنجــال را 
فراهــم کــرده بــود مطابــق آنچــه محســن هاشــمی گفتــه از اظهــارات رئیــس شــورای مرکــزی 
کارگــزاران نیــز نگذشــته و نــگاه او را عامــل ایجــاد فقــر در جامعــه  می خوانــد. مشــروح ایــن 

گفت وگــو را در ادامــه می خوانیــد. 

جلســه بیشتر کارکرد تبلیغاتی داشت
یــب قلــوب بیــن  گرچــه جلســه نماینــدگان احــزاب بــا رئیس جمهــور را در تقر محســن هاشــمی ا
حاضــران موثــر دانســت امــا به طــور کلــی ایــن جلســه را تبلیغاتــی و کم نتیجــه دانســته و در این بــاره 
می گویــد: »جلســه رئیس جمهــور بــا نماینــدگان احــزاب جلســه ای اســت کــه در گذشــته هــم بــود 
و ســالی یکبــار تشــکیل می شــود. قبــلا هــم بــود امــا ایــن دفعــه جلســه تمامــش انتخاباتــی بــود امــا 
خیلــی دیــر برگــزار شــد. موقعــی برگــزار شــده کــه تمــام مســئولان فعــال در انتخابــات کارشــان را 
انجــام داده بودنــد و دیگــر هــر توصیــه ای هــم احــزاب داشــتند، قابــل انجــام نبــود. ایــن جلســه 
انتخاباتــی را بایــد اوایــل تابســتان می گذاشــتند چــون قــرار بــود بحــث پیش ثبت نام هــا هــم 
انجــام شــود. مجلــس یــک قانــون را بــا عجلــه تصویــب کــرده و شــورای نگهبــان هــم بــا عجلــه ایــن 
قانــون را تاییــد کــرده اســت. مــرداد مــاه پیش ثبت نام هــا شــروع شــد و شــورای نگهبــان هــم کــه 
ایســتگاه آخــر اســت تــا اواســط مــاه نظــر نهایــی اش را داد. درنتیجــه همــه توصیه هــای انتخاباتــی 
کــه احــزاب داشــتند در عمــل بــه ســنگ می خــورد چــون رئیس جمهــور قانونــا هیچ کدامــش را 
ــد کــه  ــه نظــرم می آی یتی. درنتیجــه ب ــد پیگیــری کنــد مگــر از طریــق یــک لایحــه ســه فور نمی توان
یــب قلــوب برگــزار شــده بــود و موفــق شــد 2 ســانت  جلســه بیشــتر تبلیغاتــی بــود و بــا هــدف تقر

قلــوب را بــه هــم نزدیــک کنــد.«

اصلاح طلبان از پیش ثبت نام انتخابات ناراضی بودند
کارگــزاران محتــوای ارائه شــده توســط اصلاح طلبــان در جلســه بــا  رئیــس شــورای مرکــزی 
رئیس جمهــور را این گونــه روایــت می کنــد: »ایــن جــور جلســات عمدتــا در دو ســاعت برگــزار 
می شــود. جلســه روز دوشــنبه هــم از 7 تــا 9 شــب بــود کــه البتــه نیــم ســاعتی هــم تمدیــد شــد. بعــد 
از آن هــم شــام صــرف شــد کــه باعــث شــد جلســه تــا ده ونیــم طــول بکشــد. بــرای اینکــه در ایــن 
گــر بعضی ها هم صحبت  جلســه 50 نفــر بخواهنــد صحبــت کننــد نهایتــا دو دقیقــه زمــان دارنــد. ا
نکننــد، می شــود نفــری ســه دقیقــه. درنتیجــه در چنیــن جلســه ای نمی شــود یــک موضــوع مهــم 
کثــر کســانی کــه حضــور داشــتند ســعی کردنــد کــه نظرات شــان را  را مطــرح کــرد. بــا ایــن وجــود ا
مطــرح کننــد. در ابتــدا عمــده نظــرات مربــوط بــه بحــث انتخابــات بــود کــه اصلاح طلبــان عمدتــا 
ناراضــی بودنــد، به ویــژه از ابــلاغ قانــون جدیــد و نحــوه اجــرای آن. اصلاح طلبــان از پیش ثبت نــام 
ــت،  ــی نداش ــزی و آمادگ ی ــرای آن برنامه ر ــس ب ــاده و هیچ ک ــاق افت ــاره اتف ــه یکب ــه ب ــات ک انتخاب
یــر کشــور کــه در جلســه  ناراضــی بودنــد. بعــد هــم عــده ای از هیات هــای اجرایــی خطــاب بــه وز
حاضــر بــود، گلایــه کردنــد. در انتخابــات امســال هیات هــای اجرایــی از شــورای نگهبــان بدتــر 
کــه از مجمــوع 50 هــزار ثبت نامــی در پیش ثبت نام هــا کــه 25 هــزار نفرشــان  عمــل کرده انــد؛ چرا

در مهــر ثبت نامشــان را قطعــی کردنــد، آقایــان 30 درصــد را رد کردنــد. 3500  نفــر بــا اســتدلال 
عــدم احــراز صلاحیــت حــذف شــدند و همیــن میــزان هــم بــا اســتدلال عــدم صلاحیــت حــذف 
کــه  کردنــد  شــدند. درنتیجــه هیات هــای نظــارت در مجمــوع هفــت هــزار نفــر را قلع وقمــع 
باعــث شــد برخــی حاضــران گلایه منــد شــده و بگوینــد کــه هیات هــای اجرایــی بدتــر از شــورای 
نگهبــان عمــل کردنــد. نکتــه ســومی کــه مطــرح شــد اعتــراض بــه عــدم اختصــاص وقــت کافــی 
بــرای پرونــده افــراد ثبت نام کــرده اســت. ســابقه نداشــته اســت کــه هیات هــای اجرایــی در یــک 
هفتــه 25 هــزار پرونــده را رســیدگی کننــد. بــرای هــر پرونــده چقــدر وقــت گذاشــته شــده اســت. 
گــر می خواســتند بــرای هــر پرونــده 20 دقیقــه وقــت بگذارنــد، چندصــد روز وقــت نیــاز داشــتند.«  ا
ی، رئیــس جبهــه اصلاحــات در جلســه، دیگــر انتقــادی اســت  انتقــاد از عــدم حضــور آذر منصــور
کــه محســن هاشــمی مطــرح کــرد و در این بــاره گفــت: »بعضــی اصلاح طلبــان گلایــه داشــتند 
ی بــا رای 31 عضــو جبهــه  کــه چــرا رئیــس جبهــه اصلاحــات دعــوت نشــده اســت. آذر منصــور
ــه نوعــی دهن کجــی بــه جبهــه اصلاحــات  اصلاحــات انتخــاب شــده و عــدم دعــوت ایشــان ب
محســوب می شــود.« هاشــمی در مــورد ســایر انتقــادات مطــرح شــده توســط اصلاح طلبــان افــزود: 
ی انجــام دهــد  گــر قصــد دارد کار »آخریــن درخواســتی کــه شــد ایــن بــود کــه آقــای رئیس جمهــور ا

یتی بــه مجلــس ارائــه کنــد.« بایــد یــک لایحــه ســه فور

ما همه در یک کشتی هستیم
هاشــمی امــکان پاســخگویی بــه حجــم گســترده ای از انتقــادات را در یــک مــدت زمــان محــدود 
ناشــدنی دانســت و اظهــارات رئیس جمهــور را این گونــه روایــت کــرد: »در پاســخ بــه ایــن حجــم 
ــوان توقــع داشــت کــه رئیس جمهــور همــه را جامــع پاســخ دهــد، بــه  از مطالبــات طبیعتــا نمی ت
همیــن دلیــل آقــای رئیس جمهــور در یــک پاســخ کلــی گفتنــد کــه همــه مــا در یــک کشــتی هســتیم 
و اضافــه کردنــد کــه برانــدازان فرقــی بیــن مــا قائــل نیســتند. تقاضــای رئیس جمهــور ایــن بــود کــه 
یــق شــود. اینکــه مــدام نماینــدگان  ی یــک انتخابــات پرشــور امیــد بــه جامعــه تزر بــرای برگــزار
احــزاب منفــی مصاحبــه کننــد، روزنامه هایشــان مطالــب منفــی منتشــر کننــد و هیچ کــدام از 
ــعه صدر  ــت س ــه دول ــد ک ــه گفتن ــود. البت ــد می ش ــش امی ــه کاه ــر ب ــند، منج ــا را ننویس موفقیت ه
بالایــی دارد و برخــوردی بــا کســی نمی کنــد ولــی خــب، ایــن روش هــم درســت نیســت. مطالبــه 
کردنــد کــه آیــا دولــت یــک مــورد هــم کار مثبــت انجــام نــداده کــه در روزنامه هــا بــه آن پرداختــه 

شــود. از ایــن جهــت گلایــه کردنــد.«

دشمن عامل همه مشکلات نیست
محسن هاشمی در ادامه صحبت های مطرح شده از جانب خودش را در این جلسه این گونه 
ــود  ــد نظرشــان ایــن ب یح کــرد: »خیلی هــا کــه در جلســه در مــورد انتخابــات صحبــت کردن تشــر
کــه مهم تریــن دلیــل کاهــش مشــارکت در انتخابــات، مشــکلات اقتصــادی اســت. مــن هــم کــه 
دیــدم بقیــه مــوارد مطــرح شــده اســت در ایــن زمینــه صحبــت کــردم و گفتــم کــه ســران ســه قــوه 
خیلــی کلمــه دشــمن را در صحبت هایشــان تکــرار می کننــد. می گوینــد کــه دشــمن نمی گــذارد 
ــه  ــع فعالیــت مــا شــده اســت. ب ــرای تضعیــف انقــلاب و ایــران مان یــزی ب ــا برنامه ر کار بشــود و ب
تعبیــری، مشــکلات را مــدام بــه گــردن دشــمن می اندازنــد. میــان ایــن ادبیــات بــا نــگاه مــردم 
کم کــم تفــاوت ایجــاد شــده اســت. مــردم دیگــر نــگاه اینچنینــی بــه تاثیــر دشــمن در مشــکلات 

کشــور ندارنــد و دشــمن را عواملــی می داننــد کــه باعــث افزایــش فقــر در جامعــه و انتقــال طبقــه 
متوســط بــه ســمت طبقــه فقیــر می شــود. از نظــر آنهــا دشــمن کســانی هســتند کــه بــا شــعارهای 
خاصــی ثبــات کشــور در زمینــه اقتصــاد را بــه خطــر انداختــه و باعــث می شــوند کــه درآمدهــای 
دولــت کاهــش یافتــه و فرصــت ایجــاد اشــتغال از بیــن بــرود. مــردم دشــمن را سیاســت هایی 
می داننــد کــه پــول چــاپ می کننــد و تــورم بیشــتر را موجــب می شــوند و مــردم را فقیر تــر می کننــد. 
در ذهــن مــردم دشــمن اصلــی همــان کســانی اند کــه مســاله فقــر را درســت دنبــال نمی کننــد. ایــن 
باعــث می شــود کــه نظــر مــردم نســبت بــه انقــلاب منفــی شــود. تاثیــرش هــم ایــن اســت کــه یــا در 
گــر شــرکت کننــد رای باطلــه می دهنــد. مشــابه اتفاقــی کــه در  انتخابــات شــرکت نمی کننــد یــا ا
انتخابــات 1400 رخ داد و رقیــب آقــای رئیســی رای باطلــه بــود. بعــد از آرای ایشــان بیشــترین آرا 
یختــه شــده بــود. آقــای رئیســی در پاســخ بــه ایــن نظــرات گفتنــد مــردم مــا  بــه ســبد آرای باطلــه ر
گــر دچــار مشــکلات معیشــتی و فقــر شــوند بازهــم نظرشــان نســبت بــه  آنقــدر خوبنــد کــه حتــی ا

انقــلاب و ولایــت عــوض نمی شــود.«

دعوای هاشمی و محصولی
جلســه رئیس جمهــور بــا نماینــدگان احــزاب علاوه بــر دعــوای محصولــی بــر ســر معرفــی مقصــران 
فتنــه 88 حواشــی دیگــری نیــز داشــت کــه دامــن محســن هاشــمی را نیــز گرفــت. رئیــس شــورای 
مرکــزی کارگــزاران ایــن حواشــی را این گونــه روایــت می کنــد: »در مــورد حواشــی جلســه هــم کــه در 
رســانه ها خبــرش منتشــر شــده اســت بایــد بگویــم کــه درگیری هــای لفظــی بیــن آقــای محصولــی 
و برخــی از اصلاح طلبــان پیــش آمــد چــون ایشــان بــه یکبــاره اتفاقــات ســال 88 را مطــرح کردنــد 
و گفتنــد افــرادی کــه از شــورای نگهبــان انتقــاد کــرده و دم از کاهــش مشــارکت می زننــد همــان 
کســانی هســتند کــه در انتخابــات 88 کــه پرشــور ترین انتخابــات بــود، حاضــر نشــدند نتیجــه 
ی حاشــیه اتفــاق افتــاد. ایشــان بــه صحبت هــای مــن کــه در  انتخابــات را بپذیرنــد. اینجــا مقــدار
کنــش نشــان داد و توضیــح داد کــه فقــر تقصیــر خودتــان اســت  مــورد فقــر صحبــت کــردم هــم وا

و تعجــب می کنــم کــه آقــای هاشــمی از فقــر صحبــت می کنــد.«

گلایه هاشمی از صداوسیما
یکــی از انتقــادات مطــرح شــده توســط محســن هاشــمی در ایــن جلســه یــاد نکــردن دولــت و 
ــه  ــه اش را این گون ــمی گلای ــود. هاش ــان ب ــوت ایش ــالگرد ف ــمی در س ــت الله هاش ــیما از آی صداوس
بازگــو می کنــد: »مــن البتــه یــک گلــه ای هــم از آقــای رئیس جمهــور و صداوســیما کــردم کــه چــرا در 
ســالگرد فــوت آقــای هاشمی رفســنجانی هیــچ یــادی از ایشــان نمی شــود، درحالی کــه نســبت بــه 
دیگــران تبلیغــات وســیعی می شــود و بعــد اجــازه خواســتم کــه صحبت هــای آیــت الله هاشــمی 
در موضــوع فقــر را بازگــو کنــم. آقــای هاشــمی قبــل از انقــلاب زمانــی کــه می خواســتند بنیــاد 
فرهنگــی تاســیس کننــد، اســم بنیــاد خودشــان را رفــاه گذاشــتند. رفــاه مــردم ایــران در نگاه شــان 
پراهمیــت بــود و کتــاب امیرکبیــر و توســعه را در همیــن موضــوع نوشــتند. بایــد بــرای دولــت مســاله 
توســعه و جلوگیــری از فقــر اهمیــت بســزایی داشــته باشــد. آیــت الله هاشمی رفســنجانی همیشــه 
پرهیــز می کردنــد از دادن شــعارهایی کــه بــرای مــردم ایجــاد مشــکل می کنــد و نتیجــه ای هــم در 
پــی نــدارد. خواســتند کــه کشــور از شــعارزدگی پرهیــز کنــد. یکــی دو نفــر دیگــر هــم از ایــن حــرف 

خوش شــان نیامــد و متلک هایــی انداختنــد.«

محمدعلی وکیلی، نماینده مجلس دهم و مدیرمسئول روزنامه ابتکار:
از رئیس جمهور تمدید مهلت ثبت نام را درخواست کردیم

انتقاد به برگزاری دیرهنگام جلسه نکته ای است که تقریبا همه اصلاح طلبان دعوت شده 
بــه جلســه بــا ســیدابراهیم رئیســی بــه آن معتقدنــد. محمدعلــی وکیلــی، نماینــده مجلــس دهم 
ــگان« علی رغــم ایــن  ــا »فرهیخت ــز از ایــن قاعــده مســتثنی نیســت. وکیلــی در گفت وگــو ب نی
یابــی  انتقادهــا جلســه بــا رئیس جمهــور را به دلیــل ایجــاد امکانــی بــرای تضــارب آرا مثبــت ارز

کــرد. مشــروح ایــن گفت وگــو را در ادامــه می خوانیــد. 

برگزاری جلسه احزاب با رئیس جمهور به نفع تضارب آراست
محمدعلــی وکیلــی، نماینــده مجلــس دهــم و مدیرمســئول روزنامــه ابتــکار در گفت وگــو بــا 
»فرهیختــگان« دربــاره جلســه احــزاب بــا رئیس جمهــور گفــت: »به لحــاظ اینکــه ســلایق مختلــف 
دعــوت شــده بودنــد، جلســه خوبــی بــود. اولین بــار بــود کــه ایــن تعــداد آدم و بــا ایــن تفــاوت ســلیقه 
گــر  ــود کــه دیرهنــگام برگــزار شــد، یعنــی ا زیــر یــک ســقف جمــع می شــدند امــا اشــکالش ایــن ب
قــرار بــود ایــن جلســه موثــر باشــد، بایــد قبــل از ثبت نام هــا تشــکیل می شــد. الان به هرحــال در 
یــان سیاســی  محدودیتــی هــم زمانــی و هــم ثبت نامــی گرفتــار هســتیم. به گونــه ای کــه یــک جر
تقریبــا امــری بــرای عرضــه نــدارد. حــالا بخواهــد تشــویق شــود، چــه در تشــویق بــه تضــارب آرا بیــن 
ذی نفعــان و تشــکل های مختلــف، ماهیــت قصــه را خیلــی تغییــر نمی دهــد. امــا اصــل ایــن 

تضــارب، خــوب اســت.« 

وظیفه شورای نگهبان احراز عدم صلاحیت است
نه احراز صلاحیت

وکیلی در ادامه یکی از مهم ترین صحبت های رئیس جمهور در این جلسه را این گونه توضیح داد: 
یخی دعوای ما با شورای نگهبان بود. ما همواره معتقد بودیم  »رئیس جمهور جمله ای گفتند که نقطه تار
که وظیفه شورای نگهبان احراز عدم صلاحیت است و نه احراز صلاحیت. درحالی که دوستان شورای 
نگهبان و نظارت معتقدند احراز صلاحیت وظیفه شان است. چون به این معتقدند بنابراین اگر برای 
کسی دلیلی جهت عدم صلاحیت پیدا نکنند، ذیل مفهوم عدم احراز او را محروم می کنند. اما ما معتقد 
بودیم قانون خلاف این را می گوید. قانون اساسی و آموزه های ما اصل را بر صلاحیت همه گذاشته است، 
مگر اینکه خلافش ثابت شود، بنابراین احراز عدم صلاحیت از وظایف شورای نگهبان است و اگر این 
کار درست شود، آن موقع دیگر مفهومی تحت عنوان عدم احراز موضوعیت ندارد. از این رو این تعداد 
از افراد درطول این مدت ذیل عنوان عدم احراز محروم می شوند که نباید این اتفاق بیفتد.  رئیس جمهور 
در آن جلسه گفتند ما معتقدیم فرض بر صلاحیت افراد است، مگر اینکه خلافش ثابت شود. اکنون 
اگر بنا باشد دستگاه های نظارتی به این حرف رئیس جمهور عمل کنند، به هرحال فرصت خوبی ایجاد 
می شود؛ چراکه در آستانه اعلان نظر هیات های نظارت پیرامون ثبت نام شده ها هستیم و آنها با چنین 
نگاهی می توانند طیف گسترده ای از آدم ها را که در هیات های اجرایی ذیل عنوان عدم احراز محروم 

شده اند به میدان رقابت بازگردانند و بر افزایش میزان مشارکت تاثیر بگذارند.«

جلسات با رئیس جمهور مفید اما کم تاثیر در مشارکت است
وکیلی اگرچه برگزاری جلسات این چنینی را مثبت ارزیابی کرده اما تاثیر آن را بر افزایش میزان مشارکت 
چشمگیر ندانست و تاکید کرد: »موضوع کلی به نام انتخابات وجود دارد و 40 تا 50 آدم با سلایق مختلف 
و دیدگاه های متفاوت آنجا می نشینند، هرکسی هم می خواهد دیدگاهش را بیان کند. خیلی امکان این 
وجود ندارد که موضوع واحدی برای جلسه انتخاب شود. بخشی از این جلسات درددل است، بخشی 
پیشنهاد است و بخشی از وقت را خود رئیس جمهور صحبت می کند. مطرح شدن دیدگاه های این افراد 
درکنار یکدیگر درهرصورت کار خوبی است اما حالا این مقدار از این اقدام برای رسیدن به مشارکت 

حداکثری کافی نیست. 

زمان ثبت نام در انتخابات تجدید شود
نماینده مجلس دهم در پایان در رابطه با مشارکت فعالانه احزاب اصلاح طلب در انتخابات ابراز امیدواری 
کرد و گفت: »اصلاح طلبانی که در جلسه صحبت کردند، پیشنهادشان این بود که اگر آقایان در بحث 
مشارکت جدی هستند بهتر است که در قالب شورای سران قوا ثبت نام را تجدید و فرصت جدیدی برای 
ثبت نام ایجاد کنند؛ چراکه این بدعت پیش ثبت نام، بخش نخبگانی جامعه را غافلگیر کرد و بخش زیادی 
از نخبگان اصلا برای نام نویسی در مرحله پیش ثبت نام فرصت نکردند که اسم بنویسند. به همین جهت 
دوستان ما پیشنهاد دادند که می توان با تشکیل جلسه سران سه قوه فرصت تجدید ثبت نام را ایجاد کرد.«

مالک شریعتی، دبیرکل جمعیت رهپویان در گفت وگو با »فرهیختگان«:
مدعیان گفت وگوی تمدن ها هم اینچنین باز با منتقدان شان برخورد نمی کردند

مالــک شــریعتی، نماینــده مجلــس یازدهــم یکــی از چهر ه هــای حاضــر در جلســه بــا 
کــه به عنــوان دبیــرکل جمعیــت رهپویــان را در ایــن جلســه  رئیس جمهــور بــود. شــریعتی 
یابــی کــرده و معتقــد  نمایندگــی می کــرد در مجمــوع آن را بــرای افزایــش مشــارکت مثبــت ارز
اســت جــای خالــی ایــن جلســات پیــش از ایــن در دولــت روحانــی و در دولــت اصلاحــات 
کــه رئیــس آن مدعــی گفت وگــوی تمدن هــا بــود کامــلا احســاس می شــد. مشــروح ایــن 

گفت وگــو را در ادامــه می خوانیــد.

همه حاضران عزم ایجاد امید و افزایش مشارکت را داشتند
ی جلســه بــا احــزاب توســط رئیس جمهــور را واجــد جنبــه نمادیــن دانســت و  مالــک شــریعتی برگــزار
دربــاره تاثیــر ایــن جلســات بــر میــزان مشــارکت گفــت: »ایــن جلســات جنبــه نمادیــن دارنــد. قاعدتــا 
وقتــی 50 نفــر دعــوت می شــوند، همــه نمی تواننــد آنجــا ســخنرانی کننــد. فرصــت اعــلام دیدگاه هــا 
مختصــر اســت و بــرای افزایــش همگرایــی ملــی و انســجام جنبــه نمادیــن دارد. عــزم همــه بــرای ایجــاد 
امیــد بــود و تقریبــا طــرح مشــترک همــه کمــک بــه افزایــش مشــارکت بــود امــا به هرحــال هرکســی ســلیقه 
یــه جلســه خــوب و مفیــدی بــود. مــا چنیــن جلســه ای را در دولــت  خــودش را می گفــت. از ایــن زاو
روحانــی هیــچ وقــت شــاهد نبودیــم، حتــی دولت هایــی کــه ادعــای گفت وگــوی تمدن هــا داشــتند، 
ــا  ــد و چنیــن جلســاتی ب ــه جریان هــای منتقدشــان برخــورد نمی کردن ــاز نســبت ب ی ب ــا رو چنــدان ب

ایــن کیفیــت برگــزار نمی شــد.«

این کار خوب توسط رسانه ملی تداوم یابد
نماینــده مجلــس یازدهــم در ادامــه پیشــنهاد تــداوم جلســات تضــارب آرا بیــن احــزاب توســط رســانه 
ملــی را داد و گفــت: »عــزم وزارت کشــور درخصــوص مشــارکت دادن احــزاب در فرآیندهــا، می توانــد 

، معاونــت  ی وزارت کشــور بیشــتر از ایــن هــم شــود، یعنــی در تــداوم ایــن کار نمادیــن خــوب بــا همــکار
سیاســی و خانــه احــزاب می شــود جلســات متعــددی برگــزار شــود تــا فضــای گفت وگــو میــان احــزاب 
ــد ایــن جلســات را پوشــش دهــد و شــور سیاســی  و جریان هــا برقــرار شــود. رســانه ملــی نیــز می توان
و نشــاط ایجــاد کنــد. بــه نظــر مــن تــداوم ایــن کار خــوب اســت، یعنــی به عنــوان یــک نکتــه خــوب 
می شــود از آن دفــاع کــرد. ایــن کار می توانــد توســط دیگــران یعنــی وزارت کشــور و رســانه ملــی هــم 
تــداوم پیــدا کنــد و منعکــس و دیدگاه هــای مختلــف هــم بیــان شــود. به نظــر مــن حتــی بخش هــای 
خــوب و قابل توجــه جلســه را رســانه ملــی می توانــد پخــش کنــد و خــوب اســت کــه دوســتان ببیننــد 

چــه حرف هایــی زده می شــود.«

قانون مجلس بدعت نیست
یکــی از پیشــنهادهای نماینــدگان احــزاب اصلاح طلــب تصویــب قانونــی بــرای تــداوم ثبت نام هــا 
ــه   ــه  جالب توج ــزود: »نکت ــت و اف ــس دانس ــون مجل ــلاف قان ــر را برخ ــن ام ــریعتی ای ــک ش ــود. مال ب
ی بــا ایــن همــه ســابقه  یــان اصلاح طلــب بــود. انصــار جلســه تکــرار عــدم پذیــرش قانــون از ســوی جر
و تجربــه پیشــنهاد مشــخصش ایــن بــود کــه بیاییــم اجــرای انتخابــات را متوقــف کنیــم و دوبــاره 
فرصــت ثبت نــام بدهیــم. کاندیداهــا و نامزدهــا بیاینــد ثبت نــام کننــد. درحالی کــه واقعــا عجیــب 
ــام  ــت پیش ثبت ن ــه می خواس ــی ک ــر کس ــده و ه ــلام ش ــی اع ــورت علن ــدی به ص ــه فرآین ــود، اینک ب
کــرده و رکــورد ثبت نام هــا شکســته شــده؛ حــالا احســاس کننــد کــه ثبت نــام نکرده انــد پــس بایــد 
مجــددا فرصــت ثبت نام هــا تمدیــد شــود واقعــا اشــتباه اســت و بســیار عجیــب بــود. وکیلــی گفــت 
پیش ثبت نــام بدعــت اســت. درحالی کــه ایــن در کشــور قانــون اســت و وقتــی فرآینــدی در مجلــس 
تصویــب و تبدیــل بــه قانــون می شــود، شــورای نگهبــان آن را تاییــد و ابــلاغ می کنــد؛ خیلــی بــد 
ــم، بعــد  ی ــون را بدعــت بگذار ی مــان به هــم خــورده اســت اســم قان اســت، آنجــا کــه می بینیــم باز

یــم. همیــن الان قانــون در کشــور بــوده، بایســتید و اجرایــش  در جاهــای دیگــر به دنبــال قانــون بدو
گــر مــردم ببیننــد ایــن حرف هــا زده شــده، خیلی خــوب اســت. بــه نظــرم ایــن قابل پخــش  کنیــد. ا

اســت و از ایــن منظــر می توانــد تــداوم داشــته باشــد.«

گشــایش های اقتصــادی عامــل اصلــی و  انگیزه بخــش بــرای مشــارکت 
ــت مردم اس

نماینــده مــردم تهــران در پایــان بــه تاثیــر گشــایش های اقتصــادی بــر افزایــش مشــارکت پرداخــت و 
در این بــاره توضیــح داد: »محــور جلســه انتخابــات بــود ولــی تقریبــا همــه اذعــان داشــتند کــه عامــل 
ــه  ــرای مــردم، گشــایش های اقتصــادی در زندگی شــان اســت کــه امیــد ب اصلــی و  انگیزه بخــش ب
ــود و  ــده ش ــی دی ــات فعل ــد در اقدام ــم بای ــادی ه ــایش های اقتص ــن گش ــد. ای ــاد می کن ــده ایج آین
هــم رونــدی اســت کــه بایــد تــداوم یابــد تــا ایــن احســاس به وجــود بیایــد کــه در آینــده وضــع بهتــر 
خواهــد شــد. ایــن مــوارد می توانــد مــردم را امیدوارتــر کنــد و مشــارکت را بــالا ببــرد. فعالیــت سیاســی 
ــد و در کشــور  ــی می آی یان ــر مثبــت و منفــی بگــذارد. به هرحــال وقتــی جر ، اث ــد در ایــن امــر می توان
ســیاه نمایی می کنــد و مشــکلات را بیشــتر از آنچــه هســت، نمایــش می دهــد کمکــی بــه مشــارکت 
گــر اقدامــات اصلاحــی در دولــت و مجلــس پررنگ تــر شــود، می توانــد  نمی کنــد. از آن طــرف هــم ا
بــه مشــارکت کمــک بیشــتری کنــد. گرچــه ایــن رونــد را بــرای دولــت مثبــت می بینیــم و نســبت بــه 
ی  گذشــته درحــال اصــلاح اســت امــا نقطــه ای کــه نــگاه می کنیــم، اوضــاع مطلــوب نیســت. مقــدار
یــم،  گــر مــا بــه دولــت فعلــی انتقادهایــی دار ســرعت کنــد اســت و بایــد ســرعت را تندتــر کننــد. ا
عمــده آن ناشــی از ایــن اســت کــه برخــی روش هــای دولــت روحانــی همچنــان در دســتگاه های 
اجرایــی پــا برجاســت. انتقــاد مــا ایــن اســت افــرادی کــه از قبــل بوده انــد و کار را به طــور جــدی دچــار 

تحــول نکرده انــد، همچنــان ســرکار هســتند.«

زهراطیبی- علی مزروعی
 گروه نقد روز
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